
Широко развернуть 
политике-воспитательную

работу
В наши дни, когда весь советский народ под руководством 

партии Ленина—Сталина решает задачи постепенного перехода 
от социализма к коммунизму, особо важное значение приобретает 
идейно-политическое воспитание студентов.

Политико-воспитательная работа, проводимая в нашем инсти
туте, должна быть направлена на подготовку специалистов с высо
ким идейно-политическим уровнем, способных проводить большую 
воспитательную и организационную работу на производстве.

Однако политмассовая работа в институте находится еще на 
недостаточно высоком уровне. Проводимые в институте лекции 
на общественно-политические темы охватывают еще очень малое 
количество студентов. На лекциях присутствует в лучшем случае 
по 70—8 0  человек. Подбор тематики проводимых лекций проис
ходит без учета запросов студентов. Необходимо, чтобы лекции 
были не только идейно выдержанными, но и интересными, доход
чивыми и близкими к сердцу студентов. Для осуществления этой 
задачи необходимо провести большую работу по выяснению 
наиболее популярных тем лекций среди нашего студенчества. К 
чтению лекций необходимо привлекать руководящих работников 
общественности, науки и производства.

Первая проведенная в этом году лекция «О международном по
ложении СССР» показала, что мы ещ е не извлекли урока из 
практики прошлого года. На лекции присутствовало попрежнему 
мало студентов. На русском языке слушало лекцию 103 челове
ка, на эстонском языке 9 7  человек. Совсем не присутствовали 
на лекции студенты групп Л-12, Л-14, ММ-31, К-11, К-12 и др.

Помимо лекций на общественно-политические темы в институ
те два раза в месяц проводятся политбеседы в группах, но про
водимые полнтбеседы в некоторых группах, как напр. Е-22 (руко
водитель политбесед тов. Сакс), Л-25 (тов. Гаршнек), ММ-41 (тов. 
Таплер), полнтбеседы проходят еще на низком уровне и зачастую  
подменяются формальными политинформациями.

Для поднятия уровня политбесед необходимо факультетским 
партийным и комсомольским организациям наладить системати
ческий контроль за подготовкой и проведением обмена опытом по 
обсуждению проводимых политбесед.

В этом учебном году на факультетах будут проводиться раз в 
месяц лекции на общественно-политическую и научную тематику. 
Необходимо, чтобы подготовкой и проведением этих лекций зани
мались не только общественные организации, но и деканы фа
культетов. Необходимо, чтобы политико-воспитательная работа 
среди студентов проводилась не только на лекциях и политбеседах, 
но велась бы повседневно в учебных группах и в общежитиях. Р у
ководству института, общественным организациям, преподаватель
скому составу следует усилить внимание к вопросам культурно- 
бытовой жизни студентов. Очень мало материала появляется о вне- 
учебной воспитательной работе в газете «Таллинский политех
ник» и стенгазетах факультетов и общежитий. Надо изучить, как 
студенты проводят свой досуг, популяризовать через печать меро
приятия, которые отличаются высоким идейным уровнем и отве
чают запросам студентов.

Йдейно-политическое воспитание студенчества — самая глав
ная задача партийных н комсомольских организации. Ее надо 
решать повседневно, настойчиво, так как это требуют интересы  
коммунистического строительства, как учит нас партия.

ОЖИВИТЬ ПОЛИТБЕСЕДЫ
■ На днях  в институте состоял

ся политинструктаж на тему 
«Проект директив XIX с ’езда 
партии по пятому пятилетнему 
плану развития СССР на 1951 
-Щ 955 годы ».

' Секретарь партийной органи
зации- института тов. Пальм в
своем кратком выступлении 
подчеркнул . тот факт, что в
прошлом году политбеседы про
ходили нерегулярно и  при том 
скучно. ' Порой политбеседчики 
ограничивались тем, что препод
носили слуш ателям сплошные 
цифры.

Поэтому, говорит тов.
Пальм, — в этом году к этому 
вопросу мы долж ны подойти 
более серьезно и : проведение

политбесед поднять на должную 
высоту.

Главной задачей первых по- 
литбесед является то, чтобы в 
живых ярких примерах довести 
до сознания студентов важность 
тех грандиозных задач, которые 
нашли свое отражение в проек
те директив XIX с ’езда партии.

Тов. Пальм Изложил основ
ную мысль плана проведения 
политбесед. Весь материал по 
директивам XIX с ’езда разбить 
на 4 темы и суметь их прора
ботать до 15 ноября. Следует 
отказаться от такой методики 
ведения политбесед, * которые 
проводились в прошлом году.

После выступления тов.. П аль
ма было задано, полнтбеседчн- 
ками ряд  вопр осо в . " Л. KÖTKO

За здоровый дух работы
С отчетно-перевыборного собрания первичной комсомольской 

организации II курса кораблестроительного факультета

Из 140 студентов Il-го курса 
кораблестроительного ф акульте
та. 120 членов ВЛКСМ . С пер
вого взгляда можно подумать, 
что этот курс —■ один из самых 
лучших в институте, ибо курс 
можно назвать комсомольским. 
Однако, в действительности этот 
курс является одним из наибо
лее отстающих в институте.

Чем же об ’яснить такое по
ложение?

В этот вопрос внесло некото
рую ясность отчетно-перевыбор
ное комсомольское собрание 11- 
го курса кораблестроительного 
факультета.

Комсомольское собрание на
чалось с большим опозданием, 
причем вместо 120 человек при
сутствовало только 90. Секре
тарь курсового бюро тов. Дро- 
божан не мог доложить собра
нию, где обитают 3 0  комсомоль
цев. В своем докладе тов. Дро- 
божан привел очень много не
достатков работы курсового бю
ро. В частности он доложил, 
что 42 комсомольца курса име
ли после весенней сессии ака
демические задолженности, что 
зачастую в группах срывались 
политбеседы, что сры вались да
же заседания курсового бюро 
из-за неявки членов бюро, что 
на второй год оставлено 15 ком
сомольцев, что исключены из 
института из-за неуспеваемости 
Касимов, Ш ляхов, Зеленцова, 
Котова.

Тов. Дробожан признал свою 
работу и работу бюро курса 
неудовлетворительной, однако 
критического анализа после та

кого признания не последовало.' 
Можно подумать, что тов. Дро
божан занимался самоизбиени- 
ем, руководствуясь пословицей: 
«Лежачего не бьют».

Самым крупным недостатком 
в работе бюро было отсутствие 
здорового трудового коллектива 
в самом курсовом бюро. Этого 
коллектива не создал ни секре
тарь бюро, ни бюро факультета, 
ни комитет комсомола ТПИ. 
Бюро не имело достаточной по
мощи такж е от партгруппы фа
культета.

Дробожан, не сумев мобили
зовать членов бюро на выполне
ние своих обязанностей, очевид
но махнул рукой и оставил всю 
комсомольскую работу на само
тек.

Только этим можно об’яснить 
обстоятельство, что член бюро 
Зинченко, который развалил 
культмассовую работу на курсе, 
который отсутствовал на заседа
ниях бюро и который пришел на 
очередное перевыборное собра
ние с большим опозданием, ни 
разу не был выслушан на бюро.

Б ольш ая вина ложится на не
которых комсомольцев курса, 
которые грубо нарушают комсо
мольскую и учебную дисципли
ну.

Надо отметить, что несколько 
комсомольцев своими реплика
ми старались сорвать комсо
мольское собрание, хотели раз
бор работы бюро превратить в 
цирковое представление, в ба
лаган.

Вновь избранному бюро необ
ходимо поинтересоваться Кур

ским, Вигдоровым, Зильберма
ном, Спиваком,' Рыбкиным и не
которыми другими, которые мо
гли попасть в комсомол случай
но. Эти товарищи не болеют за  
свой курс, за свою группу. Им 
очень смешно, что на курсе 
42 задолжника, что комсомоль
ская работа на курсе завалена. 
Смех — хорошее дело, но всему 
свое время и место.

Однако, таким настроением 
дали отпор комсомольцы, кото
рые способны поднять учебную 
и комсомольскую дисциплину 
на курсе.

С резкой критикой по адресу 
нарушителей комсомольской и 
трудовой дисциплины выступи
ли товарищи Маслова, Беляев, 
Манонен, Ханицкая, Кох, Ру- 
дерман и др.

Эти комсомольцы чувствуют 
ответственность за свою работу, 
чувствуют комсомольский долг. 
Можно сказать уверенно, что 
на II курсе кораблестроительно
го факультета много хороших 
комсомольцев. Это — задаток 
успеха в работе вновь избран
ного бюро.

В своих выступлениях комсо
мольцы резко критиковали ком
сомольское бюро факультета 
(секретарь тов. Юдейкин) за сла
бое руководство курсовым бюро.

Собрание избрало новый со
став бюро и приняло решение, 
предусматривающее реш итель
ное исправление всей учебно- 
воспитательной работы на курсе.

X. ТИЙСМУС

ÕPPERÜHMAS 
МЕ-53

U u t õ p p ea a s ta t a lu sta s  k o m so -  
m o lio r g a n isa ts io o n  k o m so m o li-  
gru p p id e  a r u a n d lu s -v a lim isk o o s 
o lek u teg a .

R ü h m a  M E -53 k o m so m o lig ru p i  
a r u a n d lu s-v a lim isk o o so le k u l a n a 
lü ü sis  se n in e  g ru p p o rg  sm . M et
sis  o m a  aru a n d es p õ h ja lik u lt  
m ö ö d u n u d  a a sta l te h tu d  tööd. 
M ärk in u d  ä ra  e d u sa m m e p o liit-  
v e s t lu s te  lä b iv iim ise l  I se m e s tr il  
ja k u ltu u r m a ss ilise s  tö ö s, pööras  
ta  p õ h ilise  tä h e le p a n u  se n is te  v i 
ga d e  ja  p u u d u ste  k r iit ik a le . K e 
v a d sem e str il p ööras g ru p p  liig a  
v ä h e  tä h e le p a n u  õ p p etö ö  k ü si
m u ste le , m ille  ta g a jä rje l o lid  rü h 
m a k e v a d ise  e k sa m ise ss io o n i tu 
lem u sed  s e n is te s t  n õrg em a d . H a l
v a st i o li k o rra ld a tu d  k a  p o liit -  
v e s t lu s te  lä b iv iim in e  II sem estr il.

Järgnevates sõnavõttudes tehti 
rida ettepanekuid komsomoligru
pi edaspidise töö parandamiseks. 
Uueks grupporgiks valiti sm. 
Kesler.

E. E N N I K O  (ME-53)

ÕPPERÜHMAS T-II
N a g u  k õ ig is  k om som oligru p p i-  

des, v i id i  k a  rü h m a s T -II läb i 
grup i aru a n d ev a lim isk o o so lek .

G rupporg K esk k ü la  aruand est  
jä reld u b , e t k om som oligrupp  on 
a a sta  jo o k su l sa a v u ta n u d  tea tu d  
edu om a töös. 1951/52. õ .-a . a lg u l  
o li gru p is 3 k o m m u n istlik k u  
noort, lõ p u l —  6. Õ ppeedukus on  
k o m so m o lig ru p il parem  k ogu  
rühm a k e sk m isest , sam uti pole  
rühm a õp p eed u k u se l v iga . G rupi- 
k o o so lek u te l (kokku v iid i  lä b i 10 
k o o so lek u t, n en d est 3 lah tist) ja  
to o tm isn õ u p id a m iste l on  arutatud  
õp p ed istsip liin i p arand am ise k ü 
s im u si n in g  p a lju  m u id  rühm asse  
p u u tu v a id  kü sim usi. P o liitv e s tlu -  
sed  (sm. Soonik) on k orra lik u lt ja 
s isu lis e lt  h ä s ti lä b i v iid ud . Soo
v id a  jä ta v a d  a g a  p o liitin fo rm a t-  
sioon id  (sm . E rton), m illised  osu 
tu sid  v ä g a  iga v a tek s.

K ogu  k om so m o litö ö  p eam iseks  
p u u d u sek s o li see , e t  pa lju d esse  
k ü sim u stesse  su h tu ti form aalselt, 
l iig a  p ea lisk a u d se lt. S e lle s t  annab  
tu n n istu st rida v a stu v õ etu d  o t
su se id , m is lih tsa lt  o n  jäänud  
p ab erile , v ä h e n e  a k tiiv su s p o liit-

v e s t lu s te l ja  eriti p o liitin fo rm a t-  
sioon id es. S e lle  tu lem u sen a  p o le  
õpp eaasta  jo o k su l su u d etu d  v e e l  
tä ie s ti tu n d m a õpp ida rühm a in i
m esi, p o le  su u d etu d  lu u a  ü h tse t  
k o llek tiiv i. U h isk ü la stu ste st  o sa 
v õ tt o li v ä g a  v ä h en e .

E sin es eb a õ ig et su h tu m ist n ii  
se in a leh es  k u i k a  „T allinn a  P o lü -  
teh n ik u s“ a v a ld a tu d  k r iitik a sse  
rühm a töö k oh ta . K riitik a  ja  
en esek r iitik a  h oo g u sta m isek s rü h 
m as a n ti v ä lja  ,,V ä lk leh te“ a la tes  
II se m estr ist  (to im eta ja  P eeg el),  
ku id  k a  see  e i su u tn u d  h aarata  
k o g u  k o llek tiiv i.

K õ ig i n en d e  p u u d u ste  v a stu  tu 
leb  e s im este st p ä e v a d e st a la tes  
o tsu sta v a t v õ it lu st  a lata . J ä tta  
ig asu gu n e p ea lisk a u d n e  su h tu m i
ne k ü sim u stesse  ja  ü le  m in n a  s i 
su lise le  tö ö le . S iin ju u res tu leb  
su u rem a t tä h e lep a n u  pöörata  k o 
gu k o lle k tiiv i  ta se m e  tõ stm ise le , 
õpp ides tun dm a ig a  ü k sik u t ü l i 
õp ila st era ld i ja  v a sta v a lt  se lle le  
rakendad a ü h isk o n d lik u sse  tö ö s
se. S e llise d  ü le sa n d ed  p ü stita sim e  
om a g ru p ile  e e lo lev a k s  õp p eaas-

L. K AS ELA (T-II)

ТРИБУНА ОТЛИЧНИКА

Правильный решим предрешает успех
В этом году как и всегда с 

начала учебного года, начали за
нятия и  молодые студенты 1-го 
курса.

Молодежь, вступивш ая впер
вые в стены института, чувст
вует себя в начале несколько 
неуверенно, т. к. система препо
давания здесь резко отличается 
от преподавания в средней шко
ле. Некоторые студенты, не 
чувствуя повседневной требова
тельности в подготовке пройден
ного .материала, забрасываю т 
учебу, считая, что п отом ,. мол, 
будет время для них и они 
успеют подготовиться. .

И только перед зачетной сес
сией они начинают обижаться, 
что, мол, много задаю т на дом, 
много приходится тратить вре
мени на лабораторные работы, 
чертежи и т. п. и  нет совсем 
времени для повторения мате
риала.

А  весь вопрос встает потому,

что запущены занятия, что не
редко приводит на экзаменах к 
плачевным результатам.

И з своего же опыта я могу 
сказать, что добиться хороших 
результатов в учебе можно толь
ко в повседневной упорной про
работке пррйденного материала. 
Не оставляйте на завтра того, 
что можно сделать сегодня. 'Не
плохо, если вы приучите себя к 
определенному режиму, во вре
мя вставать, в определенное 
время заниматься, отводить
часть времени на свои хозяйст
венные нужды, и вы увидите, 
что у вас останется время и на 
культурный отдых и на общест
венную и научную работу,. И- 
тогда вам не придется занимать
ся штурмовщиной во время за
четов и экзаменов.

О собен н о  много, на мой  
взгляд, приносят вреда пропус
ки лекций и лабораторны х ра
бот. В о-первы х, не всегда м ож 

но найти возможность сделать 
пропущенную лабораторную ра
боту в силу загрузки лаборато
рий, а во-вторых, у самих вас к 
этому времени будут и другие 
дела.

Для восстановления же про
пущенной лекции вам придется 
потратить времени (для разбор
ки материала и переписки его) в 
2—4  раза больше, чем вы бы 
потратили его на лекции. Очень 
часто переписка с чужого конс
пекта не дает должного резуль
тата (т. к. каждый пишет для 
себя и не каждый записывает 
все, что слышит) и материал 
усваивается неполно.

Кроме того, прослушав одна
жды лекцию, вам легче восста
новить ее в памяти и при повто
рении.^ Регулярное повторение 
лекций даст вам всегда ключ 
для понимания следующей лек
ции.

К. МЯЭОТС (ММ-75)



VENE KEELE Õ P P IM I S E ST
Alustades oma esimest õppe

aastat instituudis, kohtuvad Г kur
suse üliõpilased mõningate ras~. 
kustega, sest õppetöö kõrgemas 
koolis erineb tunduvalt õppetööst 
keskkoolis. Käesoleva artikli üles
andeks on anda praktilisi näpu
näiteid, kuidas tuleks üliõpilastel 
otstarbekohasemalt organiseerida 
oma tööd vene keele õppimisel 
võimalikult paremate tulemuste 
saavutamiseks.

Vene keele õppetundides taot
letakse kahte eesmärki: 1) püü
takse süvendada arendada 
keskkoolis omandatud kõnekeele 
oskust ja 2) õpetada vabalt luge
ma ning tõlkima noorematel kur
sustel üldpoliitilist, populaartea
duslikku ja ilukirjanduslikku 
teksti. Kehtivate õppeplaanide 
järgi on 1. semestril vene keelt 
4 tundi nädalas, kõikidel järgne
vatel semestritel — 2 tundi. Sel
lest järeldub, millise ülitähtsa 
koha peab omandama üliõpilaste 
iseseisev töö, eriti neil, kes oma
vad võrdlemisi nõrka etteval
mistust.

Kõigepealt ei saa hetkekski 
unustada asjaolu, et keele õppi
mine nõuab süstemaatilist, järje
kindlat tööd. Kõik tundides an
tavad suulised ja kirjalikud üles
anded tuleb täita tingimata 
t ä h t a e g s e 11, et vältida iga
suguste võlgnevuste kuhjumist 
semestri lõpule. Kodused tööd — 
tekstide sisu ümberjutustamine, 
ettekanded üldpoliitiliste! teema
del, grammatilised harjutused, sõ

nade õppimine, koduse lektüüri 
läbitöötamine toimugu põhimõt
tel: veidi korraga, kuid iga päev, 
sest harjutus teeb meistrites. Kor
ralik distsiplineeritud töö kogu 
poolaasta kestel tagab üliõpilas
tele arvestuse sooritamise semest
ri lõpul. Kui näiteks kellelgi on 
mõni kontrolltöö halvasti tehtud 
või hoopis kirjutamata tunnist 
puudumise tõttu, tööplaanis etce- 
nähtud tekstid läbi töötamata, 
kodune lektüür vastamata, siis 
sellisel üliõpilasel pole võimalik 
arvestust saada.

Töö hõlbustamise ja aja kokku
hoiu tähtsaimaks tingimuseks on 
korralik osavõtt tundidest. Järg
mine mitte vähem tähtis tegur 
õppeedukuses on kõrge töödist
sipliin tunnis, aktiivne osavõtt 
rühma tööst. Nagu praktika näi
tab, esineb vahel passiivset suh
tumist üksikute üliõpilaste poolt: 
ei jälgita küllalt tanelepanelikult 
õppejõu seletusi, kaasõpilaste 
vastuseid ja ettekandeid, ei esi
tata küsimusi ega võeta sõna et
tekannete kohta, ei tehta kirja
likke märkmeid, tegeldakse kõr
valiste asjade ja mõtetega. See 
on kahekordne ajaraiskamine. 
Lahkudes auditooriumist peaks 
iga üliõpilane oskama vastata 
küsimusele: mis ma täna uut tea
da sain? Kuna meil seni puudu
vad sobivad vene keele õpikud 
kõrgematele koolidele, siis pea
vad seda lünka täitma õppejõu 
seletused. Seepärast on loengu
materjali konspekteerimine eriti

vajalik kevadisele eksamisessioo
nile ettevalmistamiseks. Kolman
daks on tarvilik kohe asuda ko
duse lektüüri läbitöötamisele ja 
planeerida töö selliselt, et 1. det
sembriks oleks kodune lektüür 
vastatud.

Seltsimees Stalini geniaalsetest 
töödest keeleteaduse alal teame, 
et keele aluseks on tema põhi
mine sõnavara fond ja gramma
tiline ehitus. Järelikult on selge, 
mis peab olema tähelepanu kesk
punktiks keele õppimisel: gram
matiliste teadmiste kõrval tuleb 
omandada võimalikult suuremat 
ja laiemat sõnavara. Kehva, pii
ratud sõnavara takistavat mõju 
saavad üliõpilased igal sammul 
tunda — oma mõtete väljenda
misel vene keeles tuleb neil pa
hatihti sõnadest puudus. Seepä
rast tuleb igati arendada tööd ja 
kasutada kõiki soodsaid võima
lusi sõnavara rikastamiseks. Sel
leks tuleb tunnis õppejõu poolt 
seletatavad ja tõlgitavad sõnad 
koos samatüveliste sõnade, anto
nüümide ja sünonüümidega alati 
tingimata oma isiklikku sõnas
tikku kirjutada, iga päev ära õp
pida 8—10 sõna, korrata neid 
võimalikult sagedamini igal va
bal hetkel, kontrollida üksteise 
teadmisi.

Kui need näpunäited leiavad 
üliõpilaste töös rakendamist, siis 
võime vene keele arvestustel ja 
eksamitel loota häid tulemusi.

Van.-õp. J. SOLBA

ühiskondlike töötle käigust
Vastuseks TPI a/ü komitee üleskutsele on TPI kollektiiv asunud 

täitma endale võetud kohustust ühiskondlike tööde alal. Kopli 
pargi rajamistööde 3. õppenädala plaanist on täitnud:
1. Majandusteaduskond (büroo esimees sm. Pauts, ühis

kondlike tööde organiseerija sm. T epp).....................................169%
2. Mehaanikateaduskond (sm. Rosanov, sm. A gu r)...................... 139%
3. Ehitusteaduskond (sm. Tiikma, sm. Otloot)  ...................... 104%
4. Laevaehitusteaduskond (sm. G a ršn ek ).......................................61%
5. Keemia-mäeteaduskond (sm. Torpan, sm. Rajalo) . . . .  7%
6. Teenistujad (sm. M urri)........................  . .................................—

Kogu TPI . . 84%
Nagu toodud tabelist näha, on kogu instituudi ühiskondlike tööde 

plaan täitmata teenistujate, keemia-mäeteaduskonna ja laevaehitus- 
teaduskonna kollektiivide mahajäävuse tõttu. Sm-d Murri, Rajalo 
ja Garšnek, organiseerige oma kollektiivide 100-protsendiline osa
võtt ühiskondlikest töödest! K . R A T A SSE PP ,

TPI ü h iskon d like  tööde organiseerija

Raadiosõlm e va lju h ää lda ja  te ise  korruse koridoris

Sipelgas Ja tirts
Sipelgas k eva d e l „väga head“ 
sa lved esse  kogus, 
sooritas su vep ra k tik a  
ja  m õnuga pu h kas.

T irts , k es  p a lju  ei vaevan u d  
pead,

„nõrgad“ n u rka  ladus, 
v iiu li v õ tt is ,  lõ i ta k t i ja  
ta n tsis  v a id  m ööda  luhta.

S ipelgas sü g ise l sedam aid  
u u esti töö le  asus 
hoolega kuu la tes  
loen gu te  a lgust.

T ir tsu le  võ la d  tõ k k e k s  said, 
n eid  ta  nüüd tasu b  
jo o s te s  ja  tu u la tes , 
teh es k u i ta lgu id .

S ipe lga id  eesk u ju k s võ tk e ,
T P I ü k sik u d  tir tsu d ,  
e t te ie  v ä ä r itu d  v õ tte d  
ed u k u st a lla  ei kisuks!

RO O TO R

õpperü h m a  T -II m atkagru pp
T. Mühlbaumi foto

A r v u d  k õ n e le v a d  e h i t u s t e  s u u r u s e s t

Tänu TPI direktsiooni õigele 
suhtumisele üliõpilaste tööstus
praktika asukohtade valikusse, on 
TPI üliõpilaskonnale avatud en
neolematud võimalused tutvuda 
nõukogude eesrindliku tehnika ja 
tööstusega, töötada ka kommu
nismi suurehitustel.

Et saada selgemat ettekujutust 
ühe või teise ehituse suurusest, 
tuleb kasutada võrdlusmeetodrt.

Nii näiteks, kõneldes Stalingra- 
di hüdrosõlmest, mille võimsus 
on 1,7 miljonit kW ja mis koos
neb suurtest jõujaama hoonetest, 
muldtammidest, betoonist paisu
dest, düükeritest, veehoidlatest; 
lüüsidest, sadamatest ja raud- 
ning autoteede võrgust, on vaja 
luua ettekujutus kas või ehitusel 
kasutatud materjalide hulgast ja 
töö mahust.

Nagu teada, tuleb Stalingradi 
hüdrosõlme ehitamiseks teos
tada 100 miljonit m3 mullatöid 
ja kohale asetada 7 miljonit m3 
betooni. Kui, näiteks, väljakaeva- 
tavast mullast puistata koonus, 
tõuseks koonuse tipp 18 km kõr
guseni. Kui äga sama mulla mass 
laadida rongile, ulatuks rongi 
pikkus kaks ja pool korda ümber 
maakera ekvaatori. Valades ehi
tusel tarvitatavast betoonist näi
teks 5 m kõrguse ja 1 m laiuse 
seina, ulatuks see sein Moskvast 
Sotsini.

Volga annab Stalingradi ma- 
gistraalkanalile 34 miljonit m3 
vett öö-päevas või 400 m3 se
kundis ja ta hüdroelektrijaamade 
võrk hakkab andma elektriener
giat 35 miljardit kWh aastas, 
koos harujõe Okaga aga 50 mil
jardit kWh,

Volgale ehitatava Stalingradi 
hüdroelektrijaama võimsus on

1 700 000 kW ja aastane elektri
energia toodang keskmiselt 10 
miljardit kWh. Et saada samal 
määral elektrienergiat soojus-jõu
jaamade kaudu, tuleks kulutada 
nende jõujaamade kütteks 25 
miljonit tonni kivisütt.

Et luua Stalingradi hüdrosõl
me, tõkestatakse Volga 5 kilo
meetri pikkuse raudbetoonist ja 
osaliselt ka mullast tammiga, 
tõstes veepinda Volgas 26 m võr
ra. Tekitatava veehoidla pikkus 
on 100 km ja laius 5—40 km.

Volga ühendatakse Uraali jõe
ga 600 km pikkuse kanaliga. Et 
ehitada see kanal, on vaja välja 
kaevata mulda 415 miljonit ms,

Lisaks Stalingradi jõujaamale 
alustatakse 1955. a. Kuibõševi 
hüdroelektrijaama ehitustööd.

Selle objekti mullatööde maht 
on 150 miljonit m3 ja betooni
tööde maht 6 miljonit m3. Jaama 
võimsus aga seejuures 2 miljo
nit kW.

Volga-Doni V. I. Lenini nimelise 
laevatava kanali ehitamisel teos-- 
tati 3 aasta; vältel mullatöid sa
mas mahus ja valati ligi 3 mil
jonit ms betooni. Nõukogude ehi
tusinseneri ei kohuta suured 
maastaabid. Näiteks ehitami
sele tuleva Turkmeenia peakanali 
pikkus on projekteeritud 1100 km, 
peäniisutuskanali pikkus 1200 km 
ja harukanalite pikkus 30 000 km, 
Meenutagem siinjuures, et Suessi 
kanali pikkus on vaid 60 km, 
Panama — 80 ja Kieli — 120 km. 
Ja neid ehitati aastakümneid.

Need siin lühidalt ettetoodud 
üksikud vördlusarvud on eredaks 
näiteks Nõukogudemaal toimu
vast suurest ehitustööst.

Kuid mitte üksi vesiehituse alal 
saavutatud tagajärjed ei ole gran
dioossed — grandioossed on ka 
tagajärjed kõrgehitiste alalt:

Peatun kas või oma süvisel 
praktikasõidul nähtud kõrgehi
tiste juures Moskvas — olgu siin 
mainitud hoone Smolenski väl
jakul, ülikooli hoone Lenini mä
gedes, võõrastemaja Komsomoli 
väljakul, hooned Kotelnaja väl
jakul, Punaste väravate juures 
jne. Nii näiteks hoone kõrgus 
Smolenski väljakul on 170,5 m, 
selle kubatuur — 400 000 m3 ning 
põrandate üldpindala — 64 000 m2. 
Et seda hoonet valmis ehitada, 
oli vaja kohale laduda 21 000 000 
tellist, valada betooni 41 000 m3, 
asetada kohale 6300 tonni metall
konstruktsioone jne. Korruste arv 
sel hoonel oh 27 ja hoonesse on 
mahutatud üle 2000 teenistus
ruumi, koosolekute saalid, raama
tukogud, sööklad, telefonikesk
jaam 4000 numbriga, 28 lifti ja 
4 ekskalaatorit. Ruumid on va
rustatud tsentraliseeritud tolmu
imejatega, mürakindlate akende
ga, kunstliku kliimaseadeldisega, 
sooja ja külma vee seadeldisega, 
tuletõrjeseadeldistega.

Kõik see näitab Nõukogudemaa 
eesrindlikku tehnikat, loomingu
list tööd ja rahutahet.

Oleks tarvilik, et TPI direkt
sioon jätkaks eeloleval õppeaas
tal üliõpilaste suunamist õppe
praktikale suurehitustele suure
mal määral ja et seda võimalust 
kasutaksid ära peale nooremate 
õppejõudude ka profileerivate 
kateedrite vanemad ja kandva
mad õppejõud.

Dots. R. AMBROS

Kevadel, eksamisessiooni algul, 
ilmus „Tallinna Polütehnikus" ar
tikkel pealkirjaga „Kõik matka • 
ma!“, milles meie rühm kutsus 
kõiki üles matkates veetma su 
vepuhkust. Seda tegime olles 
veendunud selles,, et matka väl
tel võib kõige mitmekesisemalt 
veeta suvevaheaega, kasvatada 
kollektiivsustunnet ja igati: füü
siliselt ennast .karastada.
; Oma jalgrattamatka alustasime 
Tallinnast 2. juulil. Sõitsime möö
da Raudalu maanteed Viljandi 
poole, kuhu jõudsime arvukatest 
avariidest hoolimata neljanda 
matkapäeva hommikul.

Seega olime läbinud Põhja- 
Eesti ning tutvunud läbisõidul 
mõningate raj oonikesküstega, na
gu. Rapla ja Türi. Kehtnas kü
lastasime Kolhoosiesimeeste Ette
valmistamise Põllumajanduslikku 
Keskkooli, kus meile jutustati 
selle kooli, aj alo ost j a õppeprog
rammist. Samuti tutvusime teel 
ajaloolise Lehola Lembitu linnu
sega.

Sõites Viljandist Puhja poole 
avanes meile 25 km kaugusel lin

nast suurepärane vaade Võrst- 
j arvele. Võrtsjärve ääres läbisi
me umbes 8 km pikkuse soise, 
peaaegu, teedeta ala, mis kuju
nes vaga huvitavaks, kuid kaht
lemata ka raskeimaks etapiks 
kogu matka vältel.

Edasi tutvusime Lõuna-Eesti 
mitmekesise ja huvitava maas
tikuga Rõuges, Otepää ümbruses 
ja Haanja kõrgustikul. Väga 
meeldis meile ööbiku Org Rõu
ges. Seal asetseb Eesti NSV sü
gavaim järv (42 m) — Rõuge 
Suurjärv.

Külastasime ka muuseumina 
säilitatud Petseri kloostrit.

Edasi läbisime rajoonikeskused 
Antsla, Vastseliina, Võru ja Val
ga, , millistes tutvusime hoogsa 
ülesehitustöö edusammudega;

Matkal veedetud 13 kauni ja 
mitmekesise suvepäeva kestel 
tutvusime Eesti NSV kaunimate 
paikadega ning omandasime pal
ju matkakogemusi, mida meil va
rem kahjuks polnud, kuid milli
seid järgneval aastal kindlasti 
rakendame.

L. H ÄRM A (T-II)

TEADAANNE
Alates käesoleva aasta 1. ok- j  7 rubla. Tellimisi võtavad vastu

toobrist toimub ajalehe „Tallin 
na Polütehnik" levitamine telli
mise kaudu. Ajaleht ilmub üks 
kord nädalas. Tellimishind 1. ok
toobrist; kuni I  semestri lõpuni 
on 3 rubla, õppeaasta lõpuni —

Õpperühmade ja kateedrite aja
kirjanduse levitajad. Ajakirjan
duse levitajad saavad tellitud 
ajalehed kätte TPI ametiühingu
komiteest (peahoone, II korrus, 
tuba 27).

О Б Я В Л Е Н И Е
Начиная с 1 октября с. г. га

зета «Таллинский политехник» 
будет распространяться путем 
подписки. Газета выходит раз в 
неделю. Стоимость подписки с 
1 октября до конца I семестра— 
3 руб., до конца учебного года— 
7 руб. Подписку проводят рас
пространители печати учебных 
групп и кафедр. Газету будут 
получать централизованным по
рядком распространители печати 
учебных групп и кафедр в проф
коме (главное здание, II этаж, 
комната 27).
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